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زور قانون جوان به پیری می رسد
قانــون جوانی جمعیــت می تواند کاهش رونــد پیری و 
افزایش جمعیت را به دنبال داشــته باشــد؟ ســؤالی که 
پرسش آن شاید در سال اول اجرای این قانون که تنها 30 
درصد اختصاص یافته می تواند مثبت نباشــد. اما براستی 
مشــکل ما در زمینــه جوانی جمعیت بــه تنهایی ایجاد 
یک قانون اســت؟ در شــرایطی که قانون تنها سازوکار و 
ریل گذاری برای یک مســیر مشخص با چشم انداز است، 
اما گاهی این قانون بدون نظارت بر اجرا نه تنها چاره ســاز 
 هســتند بلکه برخی از اقدامات را در یک مرحله متوقف 
می کنند. حمایــت از خانواده و جوانــی جمعیت؛ عنوان 
قانونی اســت که براســاس اصل ۸۵ قانون اساســی پس 
از موافقــت مجلس بــه تأیید مجلس رســید این قانون 
۷3 مــاده ای بــه ابعاد مختلفی از جملــه اعطای زمین و 
واحد مســکونی، تســهیلات ویژه به خانواده های دارای 
فرزند، دانشــجویان متأهل، اهدای خــودروی ایرانی پس 
 از تولــد فرزند دوم به مــادران، ارائه تســهیلات بانک ها
بــرای  زایمــان  اهــدای مرخصــی  بــه خانواده هــا،    
بانوان شــاغل پرداخته است. این قانون برای افزایش نرخ 
رشــد جمعیت کشور اســت که تا ســال 1400حداکثر 
به ۷/ 0 درصد رســیده اســت  کــه ادامه دار بــودن این 
ســرازیری کاهش نرخ جمعیت می تواند تبعات اجتماعی 
بســیار زیادی داشته باشــد؛ پیری جمعیت می تواند در 
حوزه های اقتصادی هم مشــکلاتی به بــار آورد، کاهش 
نیروی کار از مهم ترین مشــکلاتی اســت که برای حوزه 
اقتصــاد به طبع پیــری جمعیت بروز پیــدا می کند. هر 
 چندکــه پیری جمعیت و کاهش تنها مختص به کشــور 
ما نیســت اما نگاه به نحوه حمایت کشــورها از افزایش 

جمعیت کاملًا متفاوت است. 
حمایت بهداشــتی و تحصیلی از فرزنــدان به دنیا آمده و 
امتیازهای ویژه بــه خانواده را در کنــار برخی از قوانین 
حمایتی در کشورمان بگذاریم می بینم که حمایت مالی 
از قانون جوانی و جمعیت در ســد غیر قابل نفوذ بانک ها 
مانده انــد و اینکه ظاهراً قانون هم نمی تواند بروکراســی 
ادارای حاکم بر بانک ها را تســهیل نماید. در کنار مسائل 
حمایت مالی از نرخ جمعیت باید به این نکته اشــاره کرد 
که افزایش جوانی جمعیت نیازمند کارهای فرهنگی فاخر 
اســت و الگوسازی های درســت برای جلوگیری از پیری 
جمیت بهبود شــرایط اقتصادی و پرادختن به مســائل 

فرهنگی باید توأمان دیده شود. 3

قائم مقام شهردار شیراز:

خدمت به مردم و 
حل مسائل شهروندی 

اولویت مدیریت شهری 
است 
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سخنگوی وزارت امور خارجه:
هیئت عربستانی در تهران و 

مشهد پیگیر بازگشایی سفارت و 
کنسولگری است

ناصر کنعانی، سخنگوی وزارت امور خارجه 
در نخســتین نشست خبری هفتگی خود با 
اصحاب رســانه در سال جدید اظهار داشت: 

بر اساس توافقاتی که میان دو طرف ایران...

در بحث حجاب همه خود را ملزم به عمل به قانون بدانند
صفحه 2

سرلشکر موسوی در واکنش به اظهارات 
فرمانده ارتش صهیونیستی: 

حقیرتر از آن هستید که تهدیدی 
برای ایران محسوب شوید

امیر سرلشــکر ســیدعبدالرحیم موسوی،   
فرمانده کل ارتش جمهوری اسلامی ایران در 
واکنش به اظهارات رئیس ســتاد ارتش رژیم 

2صهیونیستی مبنی بر اینکه ما بدون...

 رئیس ستاد مرکزی اربعین تشریح کرد:
برنامه های ستاد مرکزی اربعین در 

سال ۱۴۰2
ســیدمجید میراحمدی، رئیس ستاد مرکزی 
اربعین در یکصد و نهمین جلسه این ستاد که 
با حضور اعضای این ســتاد و استانداران ایلام، 
کرمانشاه، خوزســتان، کردستان و آذربایجان 

غربی برگزار شد، بیان کرد: اشکالات و... 2

شهردار منطقه سه خبر داد:
 آغاز عملیات اجرایی پروژه های محرومیت زدایی 

استاندار فارس:
337وقف از مهم ترین فضائل اخلاقی است

آیینه جمعیتی فارس در سال گذشته چگونه ثبت شده است؟

از رتبه بیست وسوم 
ازدواج تا پیشی گرفتن 

تولد پسران 
آمار نقش بســیار مهمــی در تصمیم گیری هــا دارد، 
مخصوصاً اگر در حــوزه ولادت، وفات، ازدواج و طلاق 
باشــد؛ اما اینکه چقدر توانسته در تصمیم گیری نقش 
داشــته باشــد را باید در گزارش عملکردها جست وجو 
کرد. آینه جمعیتی استان فارس در 
گذشته  سال  ماهه   10

قابل تأمل است که در گزارش زیر به صورت تفصیلی به 
آن پرداخته شــده است.براساس منبع آمار ثبت احوال؛ 
تعداد ولادت ثبت شــده اســتان فارس در ســال سال 
گذشــته ۵۷هزار ۵1۸ نفر است که نسبت تولد پسرها 
6/۵1 درصد و دخترها 4/4۸ درصد است. یعنی به ازای 

هر 100 دختر، حدود 106پسر متولد شده...

مدیرکل تشخیص و وصول درآمد شهرداری شیراز خبر داد؛

 تغییر قیمت کارشناسی زمین 
 از ابتدای اردیبهشت ماه 

سال جاری

صفحه 3

شهادت مولای متقیان حضرت علی )ع( تسلیت باد 

 امکان تغییر نوع خودرو انتخابی 
 در طرح یکپارچه با توجه به 

افزایش قیمت ها
فارس- امیــد قالیباف، ســخنگوی وزارت صمت اظهار 
کرد: با توجه به افزایــش قیمت کارخانه ای خودرو، برای 
ثبت نام کنندگان در »طــرح عرضه یکپارچه خودرو« این 
امکان فراهم می شــود تا نوع خــودروی انتخابی خود را 

تغییر دهند. 
ســخنگوی وزارت صمت اظهار کــرد: از آنجا که قیمت 
خودرو به تازگــی تغییر کرده اســت و ثبت نام در طرح 
یکپارچه خودرو و زمان ویرایش آن نیز به پایان رســیده 
است و متقاضیان خرید خودرو هم متناسب با قیمت های 
قبلی، نســبت به انتخاب نوع خــودرو اقدام کرده اند، این 
فرصت برای متقاضیان خریــد خودروهای داخلی فراهم 
خواهد شــد تا نســبت به تغییر نوع خودروی خود اقدام 

کنند. 
وی افزود: در اواخر فروردین یا حداکثر اوایل اردیبهشت 
نوبت دهــی متقاضیــان خریــد خودرو در طــرح عرضه 
یکپارچه خودرو مشخص می شــود و در همان زمان نیز 
امکان ویرایش اطلاعات در ســامانه فراهم خواهد شد تا 
خودرویی متناسب با بودجه ای که قبلا برای خرید خودرو 

در نظر گرفته بودند خریداری کند. 

نائب رئیس کمیسیون اجتماعی مجلس 
شورای اسلامی:

تسنیم- منع قانونی برای افزایش حقوق کارگران در میانه 
ســال وجود ندارد. ولی اسماعیلی، نائب رئیس کمیسیون 
اجتماعی مجلس شــورای اسلامی درباره اعتراض جامعه 
کارگری به میزان افزایش حقوق مصوب در جلسه شورای 
عالــی کار برای ســال 1402 گفت: علی رغــم نارضایتی 
جامعه کارگری به میزان افزایش حقوق در ســال 1402 
و تلاش هایی که خانه کارگر برای ابطال مصوبه شــورای 
عالــی کار انجــام داده، بحث دســتمزد کارگران پس از 
امضای تمامی اعضای شورای عالی، تبدیل به قانون شده 

و امکان تغییر آن عملًا وجود ندارد.
وی افــزود: بــا این حــال بحثــی در حد کارشناســی 
مطــرح شــده مبنــی بــر اینکه اگــر در ســال جاری 
 تورم فراتــر از پیش بینی هــای صورت گرفته از ســوی 
دولت بــود، مجلــس و کمیســیون اجتماعی بــا ارائه 
پیشــنهادی، تقاضای افزایش حقوق کارگــران در میانه 

سال را مطرح کنند.
نائب رئیس کمیسیون اجتماعی مجلس خاطرنشان کرد: 
با وجود اینکه اقدام برای افزایش حقوق کارگران در میانه 
ســال تاکنون مسبوق به ســابقه نبوده اما هیچگونه منع 
قانونی برای این مسئله وجود ندارد و اگر افزایش تورم به 
میزانی باشــد که سبد معیشتی کارگران را بیش از پیش 
تحت شــعاع قرار دهد، حتما این پیشــنهاد را با جدیت 

دنبال خواهیم کرد. 
اســماعیلی با بیــان اینکه آماری رســمی از تعداد افراد 
تعدیل شــده به دلیل افزایش حقوق در ســال 1401 از 
سوی دســتگاه های مرتبط منتشر نشــده، گفت: با این 
حال آمار میدانی که ما از بنگاه های مختلف اقتصادی در 
طول سال گذشــته گرفتیم، میزان تعدیل نیرو به نسبت 

سال های قبل از آن تفاوت محسوسی پیدا نکرده بود. 

 هشدار قرمز وضعیت کرونایی 
در کشور

ایرنــا - وضعیت مرگ و میر و مبتلایان به بیماری کرونا 
در ابتدای سال جدید به هشــدار وضعیت قرمز رسیده 
اســت به طوری بعد از مدت هــای طولانی، میزان جان 
باختگان بــه 42 نفر در روز گذشــته نگران کننده بوده 
و بیش از گذشــته ضــرورت همراهی مــردم در رعایت 

دستورالعمل های بهداشتی را می طلبد.
در حال حاضر 1۸ شهرستان وضعیت قرمز، ۷6 شهر در 
وضعیت نارنجی، 22۷ شهر در وضعیت زرد و 12۷ شهر 
کشــور نیز در وضعیت آبی قرار دارند و روز گذشته 42 
نفر از بیماران کووید1۹ در کشــور جان خود را از دست 
دادنــد که مجموع جان باختگان ایــن بیماری، به 14۵ 

هزار و 613 رسید.
بر اســاس اعلام معاونت بهداشت وزارت بهداشت، میزان 
رعایت پروتکل های بهداشــتی در کشور در هفته منتهی 
به ۵ فروردین مــاه 1402، پایین و بالــغ بر 32 درصد 

بوده است.
همچنین به گفته ســعید کریمــی، معاون درمان وزارت 
بهداشت، زیر سویه XBB.1.۵ از مجموعه سویه امیکرون 
XBB است که قبلا در ایران آن را نداشتیم و این همان 
سویه ای است که در اروپا و آمریکا موج گسترده ای ایجاد 
کرد و در ایران هم روند افزایشی اخیر بیماری مربوط به 

همین زیر سویه است.
وی افزود: وقتی ســویه ای ســرایت پذیری بالایی دارد، 
کســانی که آسیب پذیر باشند و به آن مبتلا شوند ممکن 
اســت جان خود را از دست بدهند. از این جهت کسانی 
که بیمــاری زمینه ای دارند باید خــود مراقبتی کرده و 
حتما استفاده از ماسک در فضای سربسته، حفظ فاصله 

فیزیکی، رعایت نکات بهداشتی را رعایت کنند.
کریمی خاطرنشــان کرد: حدود 13 هزار مراجعه روزانه 
مشــکوک به کرونا به مراکز درمانــی داریم که با علائم 
تنفسی و علائم مشابه ســرماخوردگی به مراکز درمانی 

مراجعه می کنند.

واکنش ستادکل نیروهای مسلح به 
»کاهش مدت سربازی«

ایســنا- امیر غلامرضا رحیمی پور، رئیس اداره ســرمایه 
انسانی سرباز ســتادکل نیروهای مسلح تصمیم گیری و 

ابلاغ برای کاهش مدت خدمت سربازی را تکذیب کرد.
رئیس اداره ســرمایه انســانی سرباز ســتادکل نیروهای 
مســلح گفت که چنین تصمیمی صحت نــدارد و تا به 
این لحظه ســتادکل نیروهای مسلحی تصمیمی درمورد 
کاهش مدت خدمت ســربازی نگرفته و طبیعی است که 
وقتی تصمیمی گرفته نشــده، چنین موضوعی ابلاغ هم 

نشده است.
وی بــا بیان اینکــه انتظار این اســت که رســانه ها در 
حوزه هایی نظیر ســربازی، اخبار را بــا منبع و اطمینان 
منتشر کنند، اظهارکرد:  انتشار چنین خبرهایی در سطح 
رسانه ها سبب می شود تا خدای نکرده برخی از مشمولان 
زمان اعزام خود به ســربازی را به تعویق انداخته و وارد 
غیبت شــوند که این موارد می تواند مشــکلاتی را برای 

آنان ایجاد کند.

ایسنا- محمد اسلامی، رئیس سازمان انرژی اتمی گفت: تلاش داریم 
نیروگاه های اتمی را به جایی برسانیم که حداقل 1۵ درصد از انرژی 

کشور از مسیر هسته ای تأمین شود.
گفت: ما یک نیروگاه هــزار مگاواتی داریم که تا الان بیش از حدود 
۵۸ میلیارد کیلووات ساعت به شبکه برق تزریق کرده است و این امر 
موجب شــده خودمان صاحب یک نیروگاه اتمی باشیم که به دست 
ایرانی ها بهره برداری و نگه داری می شود و تعمیرات آن هم در دست 

انجام است.
وی ادامه داد: نیروگاه هایی که در دســت ســاخت داریم در بوشهر، 
خوزستان، سیستان و بلوچســتان در سواحل مکران یا در هرمزگان 
در سواحل دریای عمان هســتند که گام مهم توسعه ای ما هستند. 
ما تلاش داریم نیروگاه های اتمی را به جایی برســانیم که حداقل 1۵ 
درصد از انرژی کشــور از مسیر هســته ای تأمین شود. این گام نیاز 
به یک نقشــه راه داشته است تا بدون همکاری خارجی ها با ظرفیت 

ملی انجام دهیم و اگر هم خارجی ها همکاری کردند که چه بهتر.
اســلامی گفت: یکــی از روش های آب شــیرین کردن اســتفاده از 
راکتورهای هســته ای اســت اما برای آب با دوام از راکتور اســتفاده 
نمی کنند چون نیروگاه ها در ســال دو تا سه ماه از مدار برای تعویض 
سوخت و تعمیرات خارج می شود و یک شهر و منطقه را نمی توان به 
نیروگاه وابسته کرد. اما از آنجایی که مطالبه دیرینه مردم بوشهر بود، 
الان ســرمایه گذاری برای ۷0 هزار مترمکعب آب در بوشهر را شروع 

کردیم و قول دادیم که دو ســاله تحویل دهیم البته کمی مقدماتش 
زمان برد اما الان در دست اجراست و این تعهد را ما به مردم بوشهر 

ادا می کنیم.
وی در پاســخ به اینکه ساخت آب شــیرین کن بومی است؟ اظهار 
کرد: خیر کاملاً داخلی نیســت. ما دنبال این هستیم که این فناوری 
هم بومی کنیم، اما الان این سیســتم ترکیبی اســت و بعد از آن در 
ســواحل هرمزگان و هر جا که نیروگاه اتمی بسازیم آب شیرین کن 

در کنارش خواهیم داشت.
رئیس سازمان انرژی اتمی در پاسخ به اینکه وضعیت ساخت نیروگاه 

در سیســتان و بلوچســتان و هرمزگان در چه مرحله ای است گفت: 
ما الان شــرکت نیروگاه های اتمی ایــران ـ مکران و ایران ـ هرمز را 
فعال کردیم زمینه ها و ســایت ها فراهم و انتخاب اســت و در فرایند 
دریافت زمین و مطالعات میدانی و انتخاب سیســتم و اقدامات فنی 
مهندسی هستیم که در یک زمان بندی فشرده با الگوی تأمین مالی 
متفاوتی که برایش تعریف کردیم داشــته باشیم که دچار افت مالی 
نشــوند. آب شیرین کن هم برای هر دو اســتان مورد اشاره در نظر 

گرفته شده است.
رئیس ســازمان انرژی اتمی در پاســخ به اینکه ایران مجوز مصاحبه 
با دانشــمندان هســته ای را صادر کرده اســت؟ گفت این مســئله 
صحت ندارد و کذب اســت و این مســئله اصلا مطرح نبوده اســت. 
یکی از خبرنگاران رســانه های صهیونیســتی این سؤال را پرسید و 
آقای گروســی هم وقتی پاسخ داد، پاسخ او منتتشر نشد بلکه سؤال 

خبرنگار در رسانه ها منتشر شد.
وی ادامــه داد: آنچه ما با آژانس تفاهم کردیم این اســت که آژانس 
ایران را بر اساس ضوابط برجام اندازه گیری نکند. ما متعهد به پادمان 
و ان پی تی هســتیم و برای ما مهم است که اعتماد و تعامل آژانس 
با ما برقرار باشــد و آژانس دانشــش از روند فعالیت های ایران تداوم 
داشــته باشد. بر اساس بیانیه تهران تفاهم کردیم یک الگوی نظارتی 
برای خلاءهایی که آژانس احســاس می کند بــا اعتبار ان پی تی را 

ترسیم کنیم.

رئیس سازمان انرژی اتمی:

 صدور مجوز مصاحبه با دانشمندان هسته ای ایران کذب است

 معاون امور زنان و خانواده ریاست جمهوری: 

رویکرد لایحه »امنیت زنان« اسلامی است، نه فمینیستی
ایرنا- انســیه خزعلی، معاون امــور زنان و خانواده 
ریاست جمهوری، با حضور به بیان مطالبی پیرامون 
لایحه پیشگیری از آســیب دیدگی و ارتقاء امنیت 
زنان در برابر ســوءرفتار و تصویــب کلیات آن در 

مجلس شورای اسلامی پرداخت.
او با اشــاره به اینکه برخی تصــور می کنند لایحه 
»امنیت زنان« لایحه ای فمینیســتی است، گفت: 
گاهــی اوقات برخی مطرح می کننــد این که دائماً 
»زن« ذکر می شــود و برای زن می خواهد قوانین 
وضع شود، نوعی فمینیسم و نگاه ویژه به زن است، 
می گویند؛ چرا باید به زن به صورت ویژه نگاه شود؟ 
در حالی که این گونه نیست، این نگاه دقیقاً اسلامی 
و قرآنی اســت و این نیست که چون لایحه مربوط 

به زنان است پس حتماً نگاه آن فمینیستی است.
خزعلی با اشــاره به توصیه های مقام معظم رهبری 
و مطالبه ایشــان در خصوص لزوم رفع ظلم از زنان 
خاصه درون خانواده، گفــت: حتی در دیدار اخیر 
چنــد ماه پیش که خدمت ایشــان بودیم، با اینکه 
سخنرانان و مطالبه گران خانم، مطالب متعددی را 
در این دیدار مطرح کردند ولی به لزوم رفع ظلم از 
زنان خاصه درون خانواده کسی اشاره نکرد، دغدغه 
خــود آقا این بود که این مســئله باید در حکومت 

اســلامی که مدافع حقوق زنان اســت و رحمت و 
رأفت ویژه نســبت به زنــان دارد، مورد توجه قرار 

گیرد.
معــاون امــور زنان و خانــواده ریاســت جمهوری 
خاطرنشان کرد: مشــخص بود ایشان خیلی نگران 
هســتند که؛ چــرا قانونی که حمایت گــر از زنان 
در جامعه اســلامی و در جمهوری اســلامی باشد، 

پیگیری نمی شود و به نتیجه نمی رسد؟
او با اشــاره بــه اینکه قریب به 12 ســال اســت 
پیش نویــس این کار به فرمان مقام معظم رهبری و 
با توجه به مطالبه ای که ایشــان مطرح کرده بودند 
تهیه شده است، تصریح کرد: اما در کش وقوس های 
متعدد و به علــل متفاوت این کار روی زمین مانده 

است.
خزعلی ادامه داد: آنچه آقــا تأکید دارند رفع ظلم 
به زن اســت و ما می بینیم که آقا رفع ظلم به زن 
را در بیش از 400 مورد در سخنرانی هایشــان ذکر 
می کنند و خواهان این هستند، هرچند این مسئله 
در جامعه کم هســت و آقا ذکر می کنند در بعضی 
خانواده ها ممکن است این مسئله باشد اما باید رفع 
شود و جلویش گرفته شود، بنابراین آقا نگاه به زن 

را به صورت ویژه دارند.

لایحــه »امنیــت زنــان« منطبق بر قرآنــی و نه 
فمینیســتی اســت. معاون امور زنــان و خانواده 
ریاست جمهوری در پاســخ به این پرسش که »آیا 
نگاه و روح حاکم بر این لایحه می تواند فمینیستی 
باشــد؟« توضیح داد: گاهی اوقــات برخی مطرح 
می کنند »این که دائماً »زن« ذکر می شــود و برای 
زن می خواهند قوانین وضع شــود، نوعی فمینیسم 
و نگاه ویژه به زن اســت«، می گویند »چرا باید به 
زن به صورت ویژه نگاه شود؟« در حالی که این گونه 

نیست و این نگاه دقیقاً اسلامی و قرآنی است.
خزعلی خاطرنشــان کرد: مــا می خواهیم عدالت 
برای همه فراگیر باشد و زن و مرد را شامل شود و 
همه بتوانند در شــرایطی قرار گیرند که مورد آزار 
و ســتم قرار نگیرند و اجحاف در حقشان نشود، اما 
در جاهایی قوانین خاص می گذاریم برای کســانی 
که شــرایط ویژه ای دارند و بیشتر ممکن است در 
معرض آســیب قرار گیرند و کمتر بتوانند از خود 

دفاع کنند.
او ادامــه داد: دقیقاً تعبیری که رهبر انقلاب دارند، 
می فرمایند »مرد به دلیل شــرایط جسمی که دارد 
ممکن اســت بتواند در برخی از موارد زور بگوید، 
ظلم کند و زن مظلوم شود، باید جلوی این مطالب 

را بگیریم«. معــاون رئیس جمهور به رویکرد قرآن 
نسبت به زنان اشــاره کرد و گفت: قرآن کریم نیز 
به طــور خاص در مورد زنــان می گوید که »به آنها 
ضرر نزنید و به آنها ظلم نکنید.«، حتی خود فلسه 
حجاب این اســت که زنان مورد آزار قرار نگیرند و 
به طور خاص به دلیل شرایط جسمی و موقعیتی که 

زن دارد روی زن تأکید می کند.
معاون امور زنان و خانواده ریاست جمهوری درباره 
اینکــه برخی تصور می کننــد از آنجا که در عنوان 
لایحه »امنیت زنان« فقط از »زن« یاد شــده است 
پس این لایحه فمینیستی است، تأکید کرد: چون 
لایحه مربوط به زن است این طور نیست که حتماً 
نگاه آن فمینیستی است، خیر؛ دلیل آن این است 
که برخی موارد دیگر در لوایح یا قوانین دیگر دیده 
شده اســت. این که ذکر می شود »چرا زن را بدون 

خانواده آورده اید؟«، نه، چنین نیست.
خزعلی تصریح کرد: اولاً لایحه »حمایت از خانواده« 
وجود دارد و دلیلی ندارد که ما هر دفعه که اســم 
زن را می آوریم خانواده را هم بیاوریم، ضمن اینکه 
تأکیــد داریم زن باید در خانــواده حرمتش حفظ 
شود و اســاس خانواده با این قوانین نباید به هیچ 

وجه متزلزل شود.

صفحه 3


